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VyBíráme ze zpraVodaje...

Zpravodaj pořád  
u  sebe? Stačí ho 
jen stáhnout... 

Vážení spoluoBčané, milí Běláci,

z p r a v o d a j
stojíme na prahu nového roku, přemýšlí-
me, co nám vše přinese, a  tak nám dovolte, 
abychom vám popřáli, aby přinesl jenom 
samé krásné věci. Tolik potřebné štěstí, vel-
mi důležité zdraví, klid a  pohodu. Potěšení 
při návštěvách svých blízkých, rodin, přátel 
a  známých, abychom vždy nacházeli vlídná 
slova. Jelikož se v  životě naskytnou i  méně 
milé události, tak je zkusme řešit s chladnou 
myslí a najít nějaké společné řešení, aby bylo 
ku prospěchu oběma stranám. Ať máme stále 
úsměv na tvářích a jiskru v oku, potom se ty 
překážky lépe zvládají a přejeme, ať jich je co 
nejméně. Budeme rádi, když od vás přijdou 
podněty pro naši práci, určitě se některé po-
daří, společnými silami, splnit. Tak si přej-
me, ať nad námi po celý rok svítí sluníčko 
a září jenom krásné hvězdy a mraky přijdou 
občas.

Jitka Tošovská a Dušan Hýbner, 
vedení města

Městský úřad Bělá pod Bezdězem, ekono-
mický odbor, upozorňuje občany, že místní 
poplatky pro rok 2025 lze uhradit od pondělí 
20. 1. 2025. Sazba poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství zůstává ve stejné 
výši jako v roce 2024 a činí 600 Kč na jednu 
osobu za rok. Poplatek jsou povinny uhradit 
fyzické osoby i cizinci přihlášení v obci; dále 
vlastníci nemovité věci zahrnující byt, rodinný 
dům nebo stavbu pro rodinnou rekreaci, ve 
které není přihlášena žádná fyzická osoba 
a která je umístěna na území obce, a to ve výši 
odpovídající poplatku za jednu fyzickou oso-
bu. Od poplatku se osvobozuje osoba, která 
je v příslušném kalendářním roce mladší 7 let 
věku včetně osoby, která v průběhu celého pří-
slušného kalendářního roku dovrší 7 let věku. 
Poplatky za obecní systém odpadového hos-
podářství je nutno uhradit nejpozději do 31. 
3. 2025. Po platbě bankovním převodem či 
poštovní poukázkou si občané, kteří vyu-
žívají nálepky na popelnice, tuto nálepku 
vyzvednou na pokladně. Obecně závazná 
vyhláška města o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství, kterou 
schválilo zastupitelstvo města dne 15. 11. 
2023 usnesením č. 86/2023, je zveřejněna na 
webových stránkách města www.mubela.cz 
v odkazu Z radnice a města – vyhlášky města 
– 3/2023.
Sazba poplatku ze psů zůstává ve stejné výši 

jako v roce 2024, pokud nenastaly skutečnosti, 
které by výši ovlivnily (např. věk majitele psa 
starší 65 let, uhynutí psa nebo pořízení psa 
nového). Poplatek ze psů platí držitel psa. Tím 
může být pro účely tohoto poplatku osoba, 
která je přihlášená nebo má sídlo na území ČR. 
Poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsí-
ců. Poplatek ze psů platí držitel obci příslušné 
podle svého místa přihlášení nebo sídla. Po-
platky ze psů je nutno uhradit nejpozději do 
31. 3. 2025. Obecně závazná vyhláška města 
o  místním poplatku ze psů, kterou schválilo 
zastupitelstvo města dne 15. 11. 2023 usne-
sením č. 87/2023, je zveřejněna na webových 
stránkách města www.mubela.cz v  odkazu 
Z radnice a města – vyhlášky města – 4/2023.
Veškeré změny, které nastaly v r. 2024 a ovlivní 
jakýkoliv místní poplatek na rok 2025, je po-
platník povinen oznámit správci poplatku 
nejdéle do 30. 1. 2025, poté nárok na osvobo-
zení pro rok 2025 zaniká.   
Poplatky lze uhradit těmito způsoby:
1.      v pokladně Městského úřadu Bělá pod 
Bezdězem – v  hotovosti nebo platební kar-
tou, úřední hodiny pokladny jsou pondělí 
a středa 7.00 – 11.30 a 12.30 – 17.00 hod.
2.      bankovním převodem na účet města Bělá 
pod Bezdězem 19-2328181/0100. Při plat-
bě je nutné uvést správný variabilní symbol, 
který vám byl v  registru poplatníků již dříve 
přiřazen. Na základě tohoto variabilního sym-

bolu bude vaše platba řádně identifikována. 
Preferujeme tento způsob úhrady, který je vý-
hodnější i pro vás - poplatníky. Vyhnete se tím 
čekání a uspoříte čas. I pro nás je tento způsob 
úhrady efektivnější a  administrativně méně 
náročný.
3.      na poště složenkou typu A  na účet  
19-2328181/0100 – při platbě je nutné uvést 
správný variabilní symbol, který vám byl 
v registru poplatníků již dříve přiřazen. Na zá-
kladě tohoto variabilního symbolu bude vaše 
platba řádně identifikována.
Sazba poplatku z  pobytu od 1. 1. 2025 činí  
25 Kč za každý započatý den pobytu, s  vý-
jimkou dne počátku pobytu. Plátcem poplatku 
z  pobytu je poskytovatel úplatného pobytu. 
Plátce poplatku je povinen vybrat poplatek od 
poplatníka. Obecně závazná vyhláška města 
o místním poplatku z pobytu, kterou schválilo 
zastupitelstvo města dne 15. 11. 2023 usne-
sením č. 88/2023, je zveřejněna na webových 
stránkách města www.mubela.cz v  odkazu 
Z radnice a města – vyhlášky města – 2/2023.  
Poplatek z pobytu za rok 2025 je nutno uhra-
dit nejpozději do 30. 6. 2025.
V případě nejasností se můžete informovat 
na tel. č.: 326 700 928.
Obecně závazné vyhlášky města Bělá pod 
Bezdězem jsou zveřejněny na webových strán-
kách města www.mubela.cz v odkazu Z radni-
ce a města – vyhlášky města.

Po řadě ohňostrojů a  několika návštěvách 
mobilní zvonkohry se první den nového roku 
2025 sejdeme na Masarykově náměstí v  tro-
chu jiném duchu. Začínáme v tradiční hodinu, 
tedy v 17.00, na tradičním místě - Masarykovo 
náměstí. Netradiční bude kapela ŽEBŘÍK DO 
KURNÍKU, která svými melodiemi doprovodí 
první lednové setkání bělských občanů, kteří si 

chtějí vidět z očí do očí a popřát si do nového 
roku. Meze dobrovolnosti se nekladou, a proto 
můžete svým přátelům, ale i  třeba úplně ne-
známým lidem přinést ochutnat něco ze své 
kuchyně. Cukroví, jednohubky, je to jen na 
vás. Můžete se procházet ještě stále vánočně 
nazdobeným parkem, poslouchat hudbu, poví-
dat si se sousedy, smát se, přát si a naslouchat. 

Těším se na vás, přijďte se společně setkat. Ko-
nec konců to nemusí být poslední sousedské 
setkání. Kéž by tento první večer nového roku 
byl symbolem toho, jak celý příští rok bude 
probíhat. 

Petr Matoušek, 
Kultura Bělá

upozornění pro platBu místního poplatku za oBecní systém odpadoVého  
hospodářstVí a místního poplatku ze psů pro rok 2025
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               Svozový kalendář rok 2025 Bělá pod Bezdězem

2025 Dny v týdnu
Týden 2025 Dny v týdnu

Týden
Po Út St Čt Pá So Ne Po Út St Čt Pá So Ne

Leden

1 2 3 4 5 1

Červenec

1 2 3 4 5 6 27
6 7 8 9 10 11 12 2 7 8 9 10 11 12 13 28
13 14 15 16 17 18 19 3 14 15 16 17 18 19 20 29
20 21 22 23 24 25 26 4 21 22 23 24 25 26 27 30
27 28 29 30 31 5 28 29 30 31 31

Únor

1 2 5

Srpen

1 2 3 31
3 4 5 6 7 8 9 6 4 5 6 7 8 9 10 32
10 11 12 13 14 15 16 7 11 12 13 14 15 16 17 33
17 18 19 20 21 22 23 8 18 19 20 21 22 23 24 34
24 25 26 27 28 9 25 26 27 28 29 30 31 35

Březen

1 2 9

Září

1 2 3 4 5 6 7 36
3 4 5 6 7 8 9 10 8 9 10 11 12 13 14 37
10 11 12 13 14 15 16 11 15 16 17 18 19 20 21 38
17 18 19 20 21 22 23 12 22 23 24 25 26 27 28 39
24 25 26 27 28 29 30 13 29 30 40
31 14

Duben

1 2 3 4 5 6 14

Říjen

1 2 3 4 5 40
7 8 9 10 11 12 13 15 6 7 8 9 10 11 12 41
14 15 16 17 18 19 20 16 13 14 15 16 17 18 19 42
21 22 23 24 25 26 27 17 20 21 22 23 24 25 26 43
28 29 30 18 27 28 29 30 31 44

Květen

1 2 3 4 18

Listopad

1 2 44
5 6 7 8 9 10 11 19 3 4 5 6 7 8 9 45
12 13 14 15 16 17 18 20 10 11 12 13 14 15 16 46
19 20 21 22 23 24 25 21 17 18 19 20 21 22 23 47
26 27 28 29 30 31 22 24 25 26 27 28 29 30 48

Červen

1 22

Prosinec

2 3 4 5 6 7 8 23 1 2 3 4 5 6 7 49
9 10 11 12 13 14 15 24 8 9 10 11 12 13 14 50
16 17 18 19 20 21 22 25 15 16 17 18 19 20 21 51
23 24 25 26 27 28 29 26 22 23 24 25 26 27 28 52
30 27 29 30 31 1

            Zde naleznete barevné rozlišení lokalit a harmonogram jednotlivých svozů 
          pro svoz komunálního a tříděného odpadu včetně svozu popela a bio odpadu.

Svoz komunálního odpadu Svoz tříděného odpadu
Město rozděleno středem ulic Mladoboleslavská , Zámecká a Tyršova. Svoz tříděného odpadu probíhá vždy v sudý týden.

lichý týden 
úterý svoz nádob na komunální odpad 1 x 14 dní JIH Město sudý týden 

úterý
ulice Pražská, Papírenská, Nádražná + příměstské části Šubrtov, 
Pohotovostní osada, Březinka, Bezdědice, Hlínoviště zadní a přední

sudý týden 
úterý     svoz nádob na komunální odpad 1 x 14 dní SEVER Město         

sudý týden 
středa

ulice Hradební, U Střelnice, Zámecká, U Kina, Mnichovohradištská,           
U Krupské silnice, Radechovská, Na Pískách, Strmá, Lidová, Vrabčí rokel, 
Páterovská, Paninodvorská, Na Výsluní, Jana Krouského, Šimáčkova, 
Vančerova rokel, Na jeteli, Mladoboleslavská, Potoční, Zámecký příkop, 
Fortenská, Táborová, Za Rybníkem Slon, Dlouhá,   U Sedřezylichý týden 

středa     svoz nádob na komunální odpad 1 x 14 dní  Příměstské čásM                   

lichý týden 
čtvrtek svoz popela měsíce říjen - březen

sudý týden 
čtvrtek

ulice Berkova, Česká, Ješkova, Soukenická, Střelecká, Kostelní, Farská, 
Umlaufova, Masarykovo náměstí, Postřihačská, Valdštýnská, Krupská, 
Bezdězská, Arnoštská, Jenečská, Jateční, Tutova, Albrechtova, Hrnčířská, 
Mělnická, Velenského, Havlíčkova, Husova, Purkyňova, Nad Stadionem, 
Nerudova, Polní, Křížova, Jiráskova, Družební, Smetanova, Tréglova,      
Za Vodojemem, V Dolci, U Dolce,  El. Krásnohorské, Máchova, Husova, 
Tyršova, Kuřívodská, Krátká, U Stadiónu

lichý týden 
čtvrtek svoz bio odpadu měsíce květen -září
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Z dění ve městě  

co s Vánočním  
stromečkem po Vánocích?

jak snadno získat Biopopelnici

Blíží se svátek Tří králů, který je často spo-
jován s odstrojením vánočního stromečku. Jak 
naložit se stromkem po svátcích? Živé vánoční 
stromečky zbavené ozdob je možno dovézt do 
Sběrného dvora v  Mělnické ulici nebo pone-
chat u kontejnerů s tříděným odpadem, odkud 
budou pravidelně sváženy. Stejně jako v před-
chozích letech budou svoz vánočních strom-
ků v  Bělé zajišťovat Technické služby. Svoz 
vánočních stromečků začíná od pondělí 6. 1. 
a bude pokračovat až do 31. 1., a  to ve dnech 
pondělí a pátek.

Proto žádáme občany, aby odkládali vánoční 
stromky pouze ke stanovištím s  tříděným od-
padem nebo je odváželi do sběrného dvora 
v Mělnické ulici v provozní době:
Pondělí, středa, pátek: 9–12 h, 13–16 h a v so-
botu 9–12 h.
Předem všem občanům děkujeme a  přejeme 
krásný nový rok 2025.
Třídění zdar.

Bioodpad – noVé nádoBy pro oBčany
Město Bělá pod Bezdězem ve spolupráci s Tech-
nickými službami města Bělá pod Bezdězem, p. 
o., zavádí třídění bioodpadů ve městě a  v  pří-
městských částech. Třídění bioodpadů bude 
zahájeno od května 2025 a týká se lokalit s ro-
dinnou zástavbou ve všech částech města.
Na pořízení nádob na bioodpad získalo město 
Bělá dotaci od Ministerstva životního prostře-
dí na realizaci projektu „Zkvalitnění nakládání 
s bioodpady v Bělé pod Bezdězem“. Z této do-
tace bylo pořízeno 650 ks hnědých nádob o ve-
likosti 120 l a 10 ks kontejnerů o velikosti 1100 l 
pro občany na třídění biologicky rozložitelného 
odpadu z domácností. O nádobu na biologicky 
rozložitelný komunální odpad si mohou požá-
dat občané k  rodinným a  bytovým domům, 
které jsou svozovou technikou dostupné a  na-
cházejí se mimo zahrádkářské a chatové oblasti. 
Každá domácnost má nárok na poskytnutí jedné 
nádoby o velikosti 120 l ZDARMA. U bytových 
domů si o  nádobu může požádat jeden ze zá-
stupců bytového domu a bude vám poskytnuta 
nádoba dle domluvy. Zájemci se ale musí pře-
dem přihlásit, buď odesláním elektronické on-
line žádosti, nebo písemnou formou žádosti. 
Podmínky získání nádoby na bioodpad
Získání nádoby na bioodpad je možné 
uzavřením smlouvy o výpůjčce a následném da-
rování. Tato smlouva bude uzavřena jen s pře-
dem řádně a  včas přihlášeným trvale žijícím 

občanem města. Možnost se o  nádobu a  svoz 
přihlásit je od čtvrtka 2. 1. Platí pravidlo, že kdo 
se přihlásí dříve, má větší naději nádobu zís-
kat. Nádoby na bioodpad budou vydávány do 
volné kapacity. Přihlásit se je možné vyplněním 
a odesláním elektronické on-line žádosti, nebo 
písemnou formou žádosti. Písemnou žádost 
na získání nádoby na bioodpad naleznete ve 
Zpravodaji, na stránkách města www.mubela.
cz, na MěÚ Bělá pod Bezdězem a na Sběrném 
dvoře Bělá pod Bezdězem.
Po odeslání vám na váš uvedený e-mail bude 
zasláno pořadové číslo, pod kterým budete za-
řazeni k vyzvednutí popelnice ZDARMA a zá-
roveň zařazeni do svozu bioodpadu. Pokud 
nemáte možnost přihlásit se o nádoby elektro-
nicky, je možné vyplnit písemnou formu a ode-
vzdat na MěÚ v pokladně u pí Cachové anebo 
ve Sběrném dvoře v Mělnické ulici v úředních 
hodinách, kde vám po odevzdání zašlou na uve-
dený telefon nebo e-mail pořadové číslo. Pro-
síme, upřednostňujte elektronické přihlášení. 
Pořadí zájemců je dáno datem a časem přihlá-
šení. Oba způsoby přihlášení jsou rovnocenné. 
Výdej nádob bude probíhat v prostoru Sběrné-
ho dvora na adrese: 
Mělnická 1177, 294 21 bělá pod bezdězem, 
v březnu 2025 v tyto dny:
Úterý 4. 3. a 11. 3. 2025 v čase 9 – 12 hodin  
a 13 – 17 hod.

čtvrtek 6. 3. a 13. 3. 2025 v čase 9 – 12 hodin 
a 13 – 17 hod.

Nádoba (popelnice) vám bude vydána na zá-
kladě uzavřené a  podepsané smlouvy o  vý-
půjčce a  následném darování mezi vámi 
a městem Bělá pod Bezdězem, p. o. (uzavírá 
se v den výdeje). Při výdeji je nutné sdělit při-
dělené pořadové číslo a dále je nutná osobní 
účast osoby, která se o  nádobu přihlásila. 
Odvoz nádoby z  místa výdeje do místa, kde 
se nádoba bude používat, si zajišťují občané 
sami, pouze starším a nemohoucím občanům 
po telefonické dohodě nabízíme dovoz nádo-
by na místo určení. Mimo výdejní dny nádo-
by vydávány Nebudou. 
Sledujte prosím Zpravodaj nebo webové 
stránky města, kde budou zveřejněny další 
informace o  nakládání s  odpady v  našem 
městě. Případné dotazy směřujte na pí Janu 
Kodrikovou, tel. č.: 736 509 380, e-mail:  
odpady@mubela.cz , nebo na Ing. Michaelu 
Volfovou, tel. č.: 731 671 544, e-mail: volfova@
mubela.cz. 
děkujeme všem občanům za spoluprá-
ci a  těšíme se na společné budování města 
s minimem odpadů.

Odpady J. Kodriková 
a ŽP Ing. M. Volfová

Nádoba na bioodpad –biopopelnice – není poskytována automaticky, je potřeba o ni zažádat. Stačí 
vyplnit on-line žádost, ale nezapomínáme ani na papírové žádosti, které budou připraveny od za-
čátku ledna na pokladně MěÚ na Masarykově náměstí 90 a ve Sběrném dvoře v Mělnické ulici. 
Stáhnout si žádost můžete také on-line a vyplněnou donést na některé z uvedených míst.
uPozorNěNí:
Žadatelem musí být osoba, která si nádobu na bioodpad osobně vyzvedne ve Sběrném dvoře v den 
výdeje; tato osoba bude mít na své uvedené kontaktní údaje připravenou smlouvu k podpisu. 

       --------------------------------------------------------------------------------------------------------

záVazNá ŽádoSt o PřiděleNí Nádoby Na bioodPad o VeliKoSti 120 l a zaPo-
jeNí do SVozu bioodPadu pro občany s trvalým pobytem ve městě bělá pod bezdězem 
a příměstských částech.
Kontaktní údaje žadatele: 
jméno a příjmení: ………………………………………………………………………………… .
adresa trvalého pobytu: ……………………………………………………………………………
datum narození: ……………………………………………………………………………………
e-mail: ………………………………………………………………………………………………
tel. kontakt: …………………………………………………………………………………………
Nádoba na bioodpad bude používaná v bělé pod bezdězem na adrese (zaškrtněte nebo dopište):

     Shodná s adresou trvalého pobytu uvedenou výše
 
     jiné: ………………………………………………………………………………………………

jedná se o (zaškrtněte nebo dopište):
     rodinný dům      bytový dům    jiné:…………………………....

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------

V případě, pokud nedokážete elektronicky sami nebo vaši blízcí žádost zadat, můžete nás kontak-
tovat, a to na e-mail: odpady@mubela.cz nebo na tel: 736 509 380, kde vám s vyplněním žádosti 
pomůžeme. 
Pro podání žádost je potřeba uvést buď telefonní číslo, nebo e-mail.

--------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Tímto uděluji souhlas Městu Bělá pod Bezdězem, IČO: 00237434, se sídlem Masarykovo náměstí 
90, 294 21 Bělá pod Bezdězem, se zpracováním svých osobních údajů: jméno a příjmení, adresa 
trvalého pobytu, datum narození, telefonní číslo a e-mailová adresa pro účely zpracování žádosti 
v zájmu obyvatel o samostatný svoz bioodpadu v městě Bělá pod Bezdězem a příměstských čás-
tí Šubrtov, Pohotovostní osada, Březinka, Bezdědice a Hlínoviště. Tento souhlas se zpracováním 
osobních údajů je udělen pouze pro tuto žádost přidělení nádoby a ke svozu bioodpadu. Osobní 
údaje nebudou předány třetím osobám. 

V Bělé pod Bezdězem, dne: …………………………  

podpis žadatele: ………………………………………….

Vydává město Bělá pod Bezdězem, 
Masarykovo nám. 90, Bělá pod Bezdězem 294 21; 
IČ: 237434 Registr: MK ČR E 10915 
Redakční rada: Jitka Tošovská, Dušan Hýbner, 
Petr Matoušek, Simona Grosová, Ing. Jana Vltavská, 
e-mail: zpravodaj@mubela.cz

Inzerci přijímáme na tel. č. 326 700 911, 
uzávěrky vždy do 15. v měsíci. 
Náklad 2 180 ks, ročník 49, 
tisk: MS Polygrafie s.r.o. 
Zpravodaj na internetu: www.mubela.cz
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Po loňském prvním ročníku novoročního po-
chodu pojmenovaném po třech mudrcích (třech 
králích) se chystáme i v  letošním roce vykročit 
na tuto symbolickou cestu z  obce Bezděz do 
Bělé. Zahajujeme tím společné pomyslné pu-
tování dalším rokem, který je před námi - rokem 
2025. Tentokrát se Tříkrálové putování uskuteční 
v  sobotu 4. 1. Zahájení bude v  10.30 v  kostele 
sv. Jiljí. Na počátku bylo slovo, praví se v Knize 
knih. Nemůže tomu být u  nás jinak. Pan farář 

Kamil Škoda na úvod osvětlí putování tří králů 
zachycené v Matoušově evangeliu. Dozvíme se, 
zda byli tři králové skutečně tři, nebo jich bylo 
víc, a zda to byli skutečně králové. Na cestu vy-
razí poutníci posíleni věděním a velebným zvu-
kem varhan, které pan farář rozezní také v oslavu 
našeho putování. Cestou nás čekají různé úkoly 
(najít si dobrou poutnickou hůl, rozdělat oheň, 
zapět píseň do kroku atp.). Předpokládáme, že 
do Bělé dorazíme kolem jedné nebo druhé hodi-
ny po poledni. Ti, kdo nesejdou z cesty a dorazí 
do cíle, ještě čeká speciální prohlídka výstavy be-
tlémů v klášterním kostele sv. Václava.
Těšíme se na vás.

Vaše Kultura Bělá a Kulturní komise 
Petr Matoušek

V kostele sv. Jiljí budete moci přispět do Tříkrálové 
sbírky, kterou pořádá Charita České republiky.

SNěhoVá KráloVNa
Sobota 25. 1. od 15 hod.
divadlo Žlutý kopec

Kouzelná zimní pohádka o holčičce Gerdě, kte-
rá je odhodlaná najít svého ztraceného kama-
ráda. 
Celou pohádku provázejí autorské písně v do-
provodu živé hudby (zpěv a housle).

Vstupné: 50 Kč.
Dostanete se k nám bočním vchodem ze Stře-
lecké ulice. 

Milí Běláci, mrkněte na nabídku akcí v  Zá-
meckém klubíku.
Budeme moc rádi, když se přijdete podívat, 
pobavit, zacvičit, zrelaxovat, načerpat sílu, či si 
odpočinout.

Pondělní lekce meditací a správného dýchání
Každé pondělí od 18.00 hod. nás v zámeckém 
klubíku uvítá Joska Salač a  povede nás lekcí 
správného dýchání a  meditování, které je ve-
lice přínosné pro naše zdraví. Není potřeba 
předchozí průprava, přijít může opravdu každý. 
Vstupné dobrovolné.

Úterní tvoření pro dospělé
Každé úterý Vás zveme na tvořivé, keramické 
dílny do zámeckého klubíku. Začínáme v 16.00 
hod. Vstupné 100,- Kč.

Středeční odpolední Klubík pro školní děti 
Každou středu odpoledne od 15.00 hod. si mů-

žou přijít školní i předškolní děti něco pěkného 
vyrobit nebo si zadovádět v herničce. Budeme 
pracovat s  papírem, keramikou i  přírodnina-
mi, vyrobíme malé milé dárečky nebo obrázky. 
Vstupné je 50,- Kč.

čtvrteční jóga s adél
Čtvrteční podvečer je v  klubíku ve znamení 
jógy. Lekce vede zkušená a skvělá lektorka Adél. 
Začátek v  17.30 hod. Vstupné je 150,- Kč, při 
předplatném 130,- Kč.

dopolední klubíky pro mrňousky se Soňou
Pro maminky na MD s malými dětmi se konají 
dopolední miniklubíky v pohybu a smyslohraní. 
Více info a registrace na Facebooku Miniklubík, 
www.miniklubik.cz a tel. 737 240 441.

Prostory klubíku najdete na zámeckém ná-
dvoří v přízemí vpravo. 
Těšíme se na Vás.

adVeNt Ve VýStaVNíM Sále
Masarykovo nám. 140, 2. patro

„Zimní krajina je jako bílé plátno, na které začí-
nám roztírat svůj ultramarin.“
Claude Monet 

Vánoční výstavu obrazů Světlany Žalmánkové 
v  adventním hávu můžete navštívit do 23. 1. 
2025.

Milé děti a rodiče, ráda bych vás pozvala na nové 
dopolední kurzy smyslohraní a pohybových ak-
tivit do Zámeckého klubíku. Začínáme v únoru 
2025. Smyslohraní probíhá každou středu v čase 
9-10.30 a pohybové aktivity každé úterý v 9, 10 
a 11 hod. Přihlásit se můžete na www.miniklu-
bik.cz/registrace/. Více informací o Miniklubíku 
najdete na stránkách www.miniklubik.cz. 

Těší se na vás Sonča.

Z kultury a historie

tříkráloVé putoVání podruhé kulturní sál 

zámecký kluBík Vás zVe…

VýstaVní sál kultury Bělá 

noVé kurzy V zámeckém 
kluBíku

když V Bělé stáVal hrad - úVod

díl i. - jindřich ii. kruhlata z michaloVic a jan smiřický. 

(za časů pánů z Michalovic, Cimburka a Janovic)
Před dvěma lety jsme opustili bělský hrad (či tvrz) 
přebudovaný na honosný zámek nejprve pány 
z  Dubé, pak Albrechtem z  Valdštejna. Do vy-
právění jsem tehdy aktuálně zařadil i nová zjištění 
učiněná při opravách zámku, hlavně nález pozdně 
renesančních maleb ve Valdštejnském sále. Roz-
sáhlé stavební zásahy kolem naší největší památky 
v loňském roce nám přinesly další nálezy a nová 
zjištění. Stavební práce na oddělení dešťové od 
splaškové kanalizace a stavba výtahu tak přispěla 
k doplnění předchozích bádání, která se pokusím 
i v letošním vyprávění zužitkovat. Děj seriálu nás 
zavede na místní hrad (či tvrz) do města v Bělé 

u Bezdězu i na celé bezdězské panství od pol. 15. 
do pol. 16. století. V  tomto období se vystřídalo 
na českém trůně šest panovníků. Na bezdězském, 
*zastaveném královském panství a na Bělé 11 zá-
stavních majitelů (nepočítaje v  to poručníky ne-
zletilých šlechticů) z rodů pánů z Michalovic pů-
leného černo-stříbrného erbu, pánů z Cimburka 
**mluvícího erbu cimbuří a pánů z Janovic, kteří 
nesli erb orlice s  pružinou přes prsa. Jednalo se 
většinou o vysoké dvorské úředníky a z větší části 
o nekatolíky. Tak jako v předešlém vyprávění nám 
seriál doprovodí jeden vzdělanec působící v Bělé, 
tiskař, spisovatel a  překladatel Oldřich Velenský 
z  Mnichova (narozen v  Mnichově u  Zahrádek 

roku 1495, zemřel po roce 1531). Jeho tiskárna 
byla v Bělé v provozu jeden rok (od podzimu 1519 
do listopadu 1520, pouhých 80 let po vynálezu 
knihtisku!) a  v  našem městě vytiskl několik sta-
rých tisků v češtině. Páteří seriálu budou pasáže 
z  rukopisu bělského kronikáře Josefa Umlaufa: 
„Dějepis okresního města Bělé jinak Nového 
Bezdězí v  Boleslavsku“. Komentáře doplní jeho 
vyprávění v závorkách. Josef Umlauf v 2. pol. 19. 
století prozkoumal a opsal dostupné kostelní, kláš-
terní a městské dokumenty, tehdy ještě uchované 
ve městě, chronologicky je uspořádal do rukopisu, 
který se dnes nalézá v archivu Národního muzea. 
Prvním a druhým dílem seriálu se tedy přeneseme 

do ještě neklidného českého království, které se 
pozvolna vzpamatovává právě tak jako město Bělá 
a hrad z válečného chaosu a zkázy. Před 20 lety byl 
bělský hrad pobořen a město Bělou ***zkazil Zik-
mund Míšeňský. Před 16 lety došlo k bitvě u Lipan. 
Zhruba 10 let je pánem na Mladé Boleslavi, Bělé 
a Bezdězi Jindřich II. Kruhlata z Michalovic. Píše 
se rok 1450… 

J. Müller, Kultura Bělá - zámek

Celé znění článků najde-
te na webových stránkách: 
kulturabela.cz/knihovna/co-se-
do-zpravodaje-neveslo/

*Zástavní královské panství bylo – Zástavní 
pán jako zástavní jistotu získal k  užívání 
některý majetek dlužníka, nejčastěji (rela-
tivně) samostatné panství tzv. zástavní pan-
ství (německy Pfandherrschaft). Užívání 

zahrnovalo všechna obvyklá práva a příjmy 
jako daně, cla, právo lesnické, lovecké či ry-
bářské apod. Zástava zůstala stále v držení 
původního vlastníka a  mohla být zrušena 
výpovědí zástavní smlouvy a  navrácením 

půjčených peněz (nejčastěji s  úrokem) být 
vykoupena zpět.
** Mluvící erb je heraldický znak, který ob-
sahuje figuru - vyobrazení, jež vyjadřuje 
název či jméno nositele znaku, a  to přímo 

nebo prostřednictvím metafory. V  českých 
zemích se s  takovými erby setkáme po-
měrně často.

*** Zkazit město – ve smyslu zničit, dobýt.

Vysvětlivky

Městské knihy a  listiny uchovávané představite-
li města byly většinou majetkové povahy a  týkaly 
se jak majetku a práv města, tak majetku a práv 
jednotlivých měšťanů. To lze konstatovat i u zápisů 
a listin církevních i vrchnostenských. Děje a podo-
by určitého období města se z  nich, pokud vůbec 
jdou, skládají velmi obtížně. Tak například nezná-
me podobu původního hradu či tvrze a na počát-
ku námi sledovaného období by se dalo z absence 
psaných zpráv o opravě či výstavbě hradu či tvrze 
v  Bělé předpokládat, že byl ještě pobořený. Roku 
1453 byl hejtmanem na Bělé Markvart z Martinic, 
ale o stavu a podobě hradu či tvrze opět nic nevíme. 
Zda byl purkrabím na Bělé ještě Jaroš z Nosálova, 

nebo již Jan Těžký, se lze jen dohadovat. Bělská 
vrchnost Jindřich II. Kruhlata z  Michalovic sídlil 
na hradě v Mladé Boleslavi, který nechal stavebně 
upravit a na opravu či výstavbu vojensko-správní-
ho objektu v Bělé nemusel spěchat. Nedaleko totiž 
stál netknutý a  přepevný hrad Bezděz, který měl 
i  nadále Jindřich II. Kruhlata z  Michalovic spolu 
s bezdězským panstvím v zástavě. Oproti tomu zá-
věry ze záchranného archeologického výzkumu na 
zámku v Bělé (v rámci rekonstrukce části interiérů 
zámku na „Informační centrum s expozicemi“ pod 
vedením Mgr. Jarmily Švédové z Ústavu archeolo-
gické a památkové péče středních Čech) znějí jinak. 
Archeologická sondáž v  interiérech přízemí jižní-

ho a západního křídla zámku, nádvoří, vstupu do 
zámku a parkánu na jižní straně objektu probíhala 
v období od května do září 2014. Celkem bylo vy-
kopáno 13 archeologických sond, přičemž v někte-
rých byly zachyceny pozůstatky starší stavební fáze 
hradu (či tvrze). Sonda č. 4 a 5 v přízemí jižního 
křídla zámku zachytila v místě sondy č. 4 několik 
starších úrovní podlah. V hloubce 30 cm se pod sou-
časnou podlahou nacházela podlaha z hliněných pá-
lených dlaždic (půdovek) o velikosti 20 x 20 cm, pod 
ní dřevěná prkenná podlaha a stratigraficky nejníže 
hliněná dusaná podlaha opatřená vápenným ná-
těrem. V úrovni dřevěné a dusané podlahy byly na 
obvodovém zdivu objektu dokumentovány i  dvě 

vrstvy gotických omítek opatřených vápenným ná-
těrem, které se vyskytovaly níže pod mladšími kle-
tovanými omítkami. Z vrstev ležících stratigraficky 
pod dusanou podlahou pochází keramický materiál 
datující situaci do vrcholného středověku – poloviny 
15. století. Nejníže se nalézal gotický „předzáklad“ 
obvodové zdi zámku (původního gotického paláce, 
II. fáze) a několik zlomků keramiky. Dusaná hlině-
ná podlaha je doložena v naprosto identické úrovni 
i v sondě č. 5. Tato zjištěná skutečnost dokládá, že 
se původně jednalo o jednu velkou prostoru, kterou 
v období renesance předělila zděná příčka. Sonda č. 
10 a 11 u vstupu do suterénu z místnosti přiléha-
jící k  průjezdu objevila pod cihlovou novodobou 

Zveme Vás do Informačního centra na zámku 
k návštěvě výstavy loutek „Štěpán Tuček“, na 
které spatříte malé dřevěné herce, kteří po-
chází z  dílny Františka Pešána a  jeho žáka 
Štěpána Tučka.. Otevřeno máme ve všední 
dny od devíti do šestnácti hodin.
Těšíme se na Vás.

Kultura Bělá 

VýstaVa loutek na zámku 
potrVá až do konce ledna. 
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Ať nový rok splní všechna Vaše přání,
ať anděl strážný Vaše cesty chrání,
štěstí a zdraví ať máte na rozdávání,
ať úsměv z Vašich rtů nikdy nemizí,
a dobrá zábava Vám není cizí.
To ze srdce přejí muzejnice z Podbezdězí.

hudební recitál Františka Vlčka a  Marti-
na Vlčka: PojĎte, PřiSedNěte Si …  
ke společnému zpívání … 
Sobota 18. ledna 2025 od 16 hodin 
vstupné 70,- Kč.
Zopakujme si příjemné „setkání se zpěvy“ z mi-
nulých let, při němž si, v duchu pořadu, přisedne-
te a prožijeme společnou chvíli tentokrát s lidový-

mi písničkami.
Pražský písničkář Franta Vlček začal v 80. letech 
u  tradičních trampských písní. Ve své tvorbě je 
ovlivněn začátky blues a  swingu v české hudbě, 
kterých se drží dodnes. Od 90. let začal inklinovat 
spíše k humorným písničkám.
Spojením s  citlivým zpěvem syna Martina se 
v  poslední době jeho dosavadní repertoár roz-
rostl o další písně, které vzbudily zájem, a staly se 
impulsem k jejich společnému účinkování. 

Mše svatá v zámecké kapli sv. josefa
Pátek 10. ledna 2025 od 17 hodin.
Pravidelná mše svatá v  zámecké kapli sv. Josefa 
bude sloužena v pátek 10. ledna 2025 od 17 hodin. 

Mše svatá v kostele sv. Václava
Pátek 31. ledna 2025 od 17 hodin.
Pravidelná mše svatá v  kostele sv. Václava při 
Augustiniánském klášteře v Bělé pod Bezdězem 
bude sloužena v pátek 31. ledna 2025 od 17 hodin.
bohumil dejmek: revoluční události v květnu 
1945 v bělé pod bezdězem
U příležitosti 70. výročí konce 2. světové války vy-
dalo Muzeum Podbezdězí autentické vzpomínky 
učitele Bohumila Dejmka (1898–1979) na prů-
běh konce války v Bělé p. B. Zakoupit je můžete 
na pokladně Muzea Podbezdězí za 60 Kč.

Pověstné báchorky Podbezdězí

Muzeum Mladoboleslavska ve spolupráci se 
spolkem Pověstné báchorky vydalo jedinečný 
výběr pověstí a  dalších zajímavých příběhů 
z  Konopasovy bohaté rukopisné pozůsta-
losti. Zakoupit je můžete na pokladně Muzea 
Podbezdězí za 150 Kč.

Kontakt:
Muzeum Podbezdězí, 

pobočka Muzea Mladoboleslavska
Zámek 1 (1. patro), Bělá p. B.

tel.: 326 701 618
www.muzeumpodbezdezi.cz 

info@muzeummb.cz

Kultura / historie / Muzeum Podbezdězí

společenská ruBrika - Vzpomínky
Dne 8. 12. uplynulo 11 let od nečekaného 
úmrtí mého bratra, pana Františka Opolské-
ho. Kdo jste jej znali, věnujte mu společně 
s námi tichou vzpomínku. 

Stále vzpomíná sestra Iva s rodinou 
a bratr Jiří.

Vzpomínku na pana Opolského  zveřejňujeme 
dodatečně a  omlouváme se za nedopatření, 
kterým nám unikla z prosincového čísla.

Redakce

Dne 6. 1. tomu bude 
dlouhých smutných  
12 let, kdy nás opustila 

naše milovaná maminka a babička, paní Ma-
rie Prokopová. A dne 9. 2. tomu bude již osm 
let, kdy nás opustil náš milovaný tatínek, dě-
deček a pradědeček, pan Břetislav Prokop.

S láskou vzpomínají dcera Jitka s manželem, 
Lucka a Petra, vnučky s rodinami.

„Jak tiše žil, tak tiše odešel.“
Dne 19. 1. uplyne již dlouhých 31 let, co zemřel 
můj drahý tatínek, pan František Dušička. Kdo 
jste ho znal, vzpomeňte prosím se mnou. 

Stále vzpomíná a nikdy nezapomene  
dcera Jarmila.

Dne 20. 1. uplyne již 15 let ode dne, 
kdy navždy odešla naše maminka 
a babička, paní Milèva Droznová. 
Dožila se krásných 90 let. 

Stále vzpomínají děti 
a vnoučata s rodinami.

„Jak tiše žila, tak tiše odešla.“
Dne 20. 1. uplyne již dlouhých 13 let, co  
zemřela moje drahá teta, paní Hana Hrubá.

Stále vzpomíná a nikdy nezapomene 
neteř Jarmila.

I v loňském roce jsme klasicky pokračovali ve 
schůzkách, výpravách a  pořádali jsme tábor, 
tentokrát v Ledcích u Ml. Boleslavi.
V listopadu jsme tradičně uzamkli Březinskou 
studánku na zimu a ani tentokrát jsme neza-
žili sněhovou či větrnou vánici jako v  jiných 
letech. Uklidili jsme její okolí i odpadky, které 
jsme posbírali po cestě, opekli si buřty a zahrá-
li si pár her.
V  prosinci jsme si užili vánoční schůzky na-
bité vyráběním přáníček i  dárečků, zpěvem 

koled a v Bělé přivítali Betlémské světlo. Nově 
jsme v prosinci navštívili dům s pečovatelskou 
službou a potěšili jeho obyvatele vystoupením 
s vánočními písněmi.
Junácké středisko Svornost vám přeje krásný 
nový rok 2025 a  děkuje všem svým přízniv-
cům, rodičům dětí i sponzorům za spolupráci 
– zejména vedení Města Bělá pod Bezdězem.

Svornost Bělá – parta skvělá! 
Jerry

ohlédnutí za loŇským rokem

muzeum podBezdězí V lednu 2025

podlahou gotické zdivo, které druhotně sloužilo 
jako „předzáklad“ pro mladší gotickou zeď. Ve 
stejné místnosti, v místě původní (v baroku zazdě-
né) branky pro pěší, došlo k  sekundárnímu užití 
gotických architektonických prvků zdiva, především 
fragmentů portálů a  ostění, jako stavebního ma-
teriálu. V centrální části místnosti se v místě sondy 
č. 10 objevily pozůstatky gotického zdiva zděného 
na vápennou maltu. Zjištěná výška zdiva cca 2 m 
nasedala přímo na podloží tvořeném skálou – pís-
kovcem. Profil zdiva nesl patrné znaky přepálení, 
které pravděpodobně souvisí s  požárem původní-
ho vstupního objektu hradu, kdy bylo destruované 
zdivo ponecháno na místě a poté rozhrnuto v ploše 
jako zásyp. Na základě charakteru a  enormní 
tloušťky zdiva lze zjištěnou situaci interpretovat jako 
část věže či vstupního objektu. Velikost sondáže nám 
bohužel neumožňuje zjištěnou situaci spolehlivě vy-
hodnotit. Sonda v  průjezdu byla z  větší části opět 
vyplněna zdivem, bohužel porušeným výkopy pro 
vodovod a kanalizaci. V těsné blízkosti před vstupem 
do zámku se v hloubce cca 25 cm pod současným 
povrchem objevila maltová podlaha původně loka-
lizovaná v interiéru objektu. Půdorys gotického hra-
du byl tedy předsunut do hradního příkopu, oproti 
současné dispozici zámku. S jistotou můžeme říct, že 
v období před polovinou 15. století stála na ostrožně 
v Bělé tvrz, která měla dvě patra sklepů (potvrzeno 
archeologickým výzkumem ZIP Plzeň), přízemí 
a  první patro v  místě dnešního západního křídla 
jižně od vstupu do zámku. Rovněž můžeme s jisto-
tou tvrdit, že v místě dnešního vstupu do zámku stála 
věž, která byla dispozičně vysunuta západním smě-
rem před současnou zástavbu. Nejpozději v polovině 
15. století vyrostl jižní trakt hradu, který je archeolo-
gicky doložen až po druhý opěrný pilíř, přičemž lze 
předpokládat, že půdorysně bylo křídlo delší, nejspíše 
až ke čtvrtému opěrnému pilíři. Existenci mladší 
fáze výstavby jižního křídla dokládá i objevení za-
zděného gotického okna. Otázkou zůstává podoba 
hradeb, především na východní a severní straně, kde 
mohla stát další věž či jiný fortifikační prvek…

joSeF uMlauF - dějePiS… Str. 57
1450 - Ku klášteru bělskému mlýn koupen
Ku klášteru bělskému ještě před válkou husitskou 
patříval mlýn pod městem u lázně a v těch bouř-
kách klášteru od mnichů opuštěném odjat jest.

1450 - Převor Vaněk
Nyní za času purkmistra Matějky kněz Vaněk 
převor kláštera bělského koupil ten odjatý mlýn 
pod městem u  lázně za 10 kop grošů dobrých 
i zaplatil jej, a ten jest koupil k záduší a bratřím 
svým téhož kláštera, ode tří majitelů: Diviše z Bo-
leslavě, Matěje - mlynáře Podhradského - a Janka 
na Žehrově. [: viz listin stranu 106. číslo XLVIII.:]

1450 - Klášteru louka dána
Též toho roku Petr Myška z Bělé dal louku svou 
pod ,,Psí horkou“ knězi Vaňkovi i  jeho bratřím 
ku klášteru v Bělé, aby se dála památka za něho 
a jeho budoucí. Ta louka ležela vedlé louky Kříž-
kové.
tyto dva pády dokazují, že v  bělé zase mniši 
v  klášteře bělském žili a  i  od obyvatelstva již 
(DOKONČENÍ NA STR. 58) pronásledování 
nebyli. 

1450 - Lazebník
Téhož léta Petr kovář bělský koupiv si místo mezi 
Redfilem a  Jankem lazebníkem a vystavěl si na 
něm dům. [: viz listin stranu 237. č. CXLV.:]

1450 - Mlýn druhý pod městem
Téhož léta. Druhý mlýn od města (snad nynější 
Holúbkovský:) patřil Mykšovi mlynáří a  ten 
pustil synu svému Havlovi za 15 kop.

běla se píše městem královským. 

Mšeno i Bezdězí
Téhož léta Jan ze Zebic Markétě ze Mšena bábě 
své, Bětce ze Slivna, matce své, a Oldřichovi ze 
Mšena, ujci svému, 250 kop zapisuje na dědinách 

svých manských v Zebicích k Bezdězí sloužících. 
[Arch. č. str. 548. díl III]

1452 - jiří Poděbrad správcem
léta božího 1452 pan jiří z Kunštatu a z Po-
děbrad zvolen jest za nejvyššího správce všeho 
království v Praze na velikém sněmu.

bezdězí
Pan jindřich Kruhlata z  Michalovic na Mla-
dem boleslavi a  na bezdězí, pán města bělé, 
jest přidán k radě gubernátora české země ji-
řího z Poděbrad i s janem ze Smiřic, švakrem 
jeho, a  byl později až do 1471 nejvyšším ko-
morníkem krále jiřího.
Jindřich II. Kruhlata z Michalovic, narozen oko-
lo roku 1420, zemřel na následky zranění z boje 
v polovině roku 1468. Jeho rodová větev uváděna 
s přídomkem Kruhlata. Mládí a dětství prožil na 
hradech Hrubý Rohozec a  Bezděz. Po smrti otce 
Jana IV. Kruhlaty z Michalovic (1435 nebo 1436) 
mu připadlo rodové dědictví. Byl ženatý s Annou 
z Pirkštejna, rozenou z Hradce. Bělskou vrchností 
byl v letech 1437–1445 a 1453 - 1468. Přes Annu 
byl příbuzným Jiříka z Poděbrad.

Písař Vaněk
Radní písař města Bělé koupil 4 pruty rolí od 
Bartoše Hladíka za 15 kop groší.
1453 - jan Smiřický sťat
Jan Smiřický pocházel z  málo významného ze-
manského rodu a prvně je zmiňován v roce 1415 
jako jeden z vyšehradských manů. Zemřel při ve-
řejné popravě na Staroměstském náměstí v  roce 
1453. Jeho manželkou byla Markéta z Michalovic, 
sestra Jindřicha II. Kruhlaty z Michalovic. Jan ze 
Smiřic byl sice méně urozeným, ale majetným 
a vlivným příbuzným. Bělskou vrchností byl v le-
tech 1445 - 1453.
Sťat jest v Praze na Starém náměstí, ten pátek 
před narozením Panny Marie, pod urozený 
a  znamenitý rytíř pan jan Smiřický, pan na 

rúdnici a  housce, protože knížete ladislava 
mladého písemně varoval a radil, by do Prahy 
pro korunu českou nejezdil, jestli dvě hlavy 
nemá (popravu zrádce bez soudu nařídil Jiřík 
z Poděbrad).

Král Ladislav
(Z rodu Habsburků, narozen 22. 2. 1440, zemřel 
23. 11. 1457, korunován českým králem 28. 10. 
1453)
Téhož léta, Ladislav patnáct let starý, volený 
král český, přijel přes Jihlavu a Kutnou Horu do 
Prahy, slavně korunován jest dne 28. října.

joSeF uMlauF - dějePiS… Str. 59
1453 - Cena potravin
tehdáž v čechách lacino bylo: korec žita platil 
2 groše, vajec 14 za jeden peníz; herynků 20 za 
7 peň; ovsa korec za 3 groše malé; věrtel piva 7 
gr.; mláto v Praze na břeh vozili; malvasí žejdlík 
za 6 neb 7 peň; vína uherského žejdlík za 4 peň.; 
patočkův pinta za 1 peň.; starého piva půl pinty 
za 1 peníz, 60 krav bylo za 100 grošů; 100 ovec za 
1 kopu, kámen vlny za 15 grošů; postava sukna 
žitavského 7-8 grošů, loket sukna za 15 penízů 
a  loket sukna hrubého za 7 penízů, korec hrá-
chu za 4 groše, velká houska chleba za 1 peníz, 
ptákův velkých 12 za 1 groš a drobných 50 za 3 
peníze; 2 koroptví za 7 penízů; podbříšková čuba 
(oděv) za 3 kopy; věrtel soli za 7 grošů. V Litomě-
řicích 2 žejdlíky vína za 1 haléř a v Praze českého 
výborného vína 1 žejdlík za haléř. To jsou ceny 
pražské, na venkově muselo ještě laciněji býti.

1453 - cařihrad dobyt
téhož roku dobyli turci řecké císařství i hlavní 
město cařihrad čili Konstantinopole.

1453 - Nové desky městské
Téhož léta rada města Bělé založila knihu zápisní 
pro smlouvy a  paměti právní rozličné a  začíná 
jazykem latinským.
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Základní škola v našem městě má nové vedení. 
Má ho už od září, respektive od srpna. Roz-
hovor jsme plánovali dlouho, ale podzim byl plný 
nutných kroků, které nové vedení chtělo provést. 
Proto přichází na řadu až teď v lednovém prvním 
čísle Zpravodaje v roce 2025. K rozhovoru si pan 
ředitel přizval kolegyni paní Bittnerovou za oblast 
ekonomiky. Pojďme se rovnou ptát. 
Petr Matoušek (dále PM)
Pane řediteli, vy jste do funkce nastoupil 
o  prázdninách, v  srpnu, poté co jste vyhrál 
konkurs. jaký byl příchod? 
Mgr. Václav Špetlík (dále VŠ)
Byl to návrat domů. Úplně první kroky jsem 
v téhle budově udělal 1. září 1976, kdy jsem na-
stupoval do první třídy. Tady mám ještě fotografii. 
Nosím ji dlouhá léta, takříkajíc na srdci. Teď 
jsem si ji nalepil, abych ji měl pořád před sebou. 
Tady jsem já, vedle mě Pavel Šerek, tady je Dita 
Dismanová, tady je moje maminka, tady je ve-
doucí školní družiny paní Šmídová. 
PM
takže to pro vás byl důležitý návrat. Soudím tak 
podle změn. a musím říci, že první jsem zazna-
menal hned ve vchodu. Vznikla jakási recepce, 
kde sedí paní durdisová. co všechno se bude 
měnit? 
VŠ
Každý návrat, který vede takříkajíc domů, je dů-
ležitý. Pokusím se postupně odpovědět na všech-
ny vaše otázky. Ale nebude to ve třech větách. 
(úsměv) Snažíme se, aby zavál čerstvý vítr. A když 
říkám snažíme, myslím tím nejen sebe, ale také 
dva své nejbližší spolupracovníky. Tou první 
osobou za oblast ekonomiky je paní Bittnerová. 
Pracujeme spolu už deset, patnáct let. 
Lenka Bittnerová (dále jen LB)
Spíš patnáct. Letí to. 
VŠ
Pracovali jsme spolu už v  českolipské škole na 
Slovance. Přišla mi pomoct nastartovat ty správné, 
zdravé procesy. Ne všechno tady bylo podle nás 
děláno správně. Čeká nás hodně práce a potřebuji 
každou ruku. Paní Bittnerová zrovna reprezentuje 
ty „dvě ruce”, které nejsou tolik vidět. Pracuje pře-
devším o víkendech, mimo pracovní dobu školy. 
A  druhou osobou je školník. Pro školu postava 
klíčová. Stávající školník, pan Ivan Martiš, usoudil, 
že práce pod mým vedením mu nevyhovuje, a šel 
radši svářet. Já jsem hrozně rád, že jsme se rozešli 
v dobrém. Na Jeho místo nastoupil další kolega ze 
Slovanky, Milan. Školník musí být perfektní, a to 
právě Milan je. On se školou prostě dýchá. 
PM
a plánované změny? 
VŠ

Mění se provozně-ekonomické fungování. 
PM
jaká byla vaše profesní cesta? 
VŠ
Narodil jsem se v Praze 7, Holešovicích, ale hned 
potom jsme přesídlili do Bělé pod Bezdězem. Táta 
tady pomáhal stavět v  nějaké akci Z  tři činžáky 
v Purkyňově ulici. Vychodil základní školu, poz-
ději gymnázium v Mnichově Hradišti a pak Peda-
gogickou fakultu Univerzity Karlovy. Byl jsem ve 
druhém ročníku na oboru speciální pedagogika, 
když přišel listopad 17. listopadu roku 1989. 
Revoluční rok, byl jsem toho všeho dění účasten. 
Byla to krása. Taky přišla studentská láska, kte-
rá jak rychle přišla, tak rychle skončila. Po škole 
jsem odešel do Luhačovic a pak se vrátil zpátky 
domů. Nastoupil jsem do pedagogicko-psycho-
logické poradny v České Lípě. To byla práce spíš 
úřednická, a já tušil, že potřebuji změnu. A jako na 
zavolanou přišla možnost přihlásit se do konkur-
zu na ředitele českolipské Zvláštní školy, po paní 
Kárníkové, která odcházela do důchodu. Já zcela 
neznalý problematiky jsem se přihlásil a uspěl. Byl 
to rok, tuším 1996. Na místě jsem zůstal asi deset 
let. Pak v  rámci optimalizace se dvě českolipské 
Zvláštní školy slučovaly a právě v té době byl vy-
hlášen další konkurz na ředitele Základní školy 
Slovanka. Konkurz vyšel a já začal v roce 2005 na 
Slovance ředitelovat. Sice jsem asi po deseti letech 
začal pošilhávat po bělské škole, ale osud tomu 
chtěl, že se naše osudy protly až v loňském roce, 
kdy jsem se přihlásil do konkurzu. No a jsem tady. 
PM
a nelitujete toho? 
VŠ
Ne. Jsme doma. To, že to je náročné, nezastírám. 
Náročné je to hlavně v tom, abychom všichni ve 
škole přijali ten základní fakt, že některé věci se 
budou dělat jinak. Za ty desítky let se tu ustálily 
a zakořenily určité zvyklosti. A to, že se k výuce 
a provozu školy bude přistupovat jinak, je mnoh-
dy bolestivé a těžké. Ale my věříme tomu, že se 
nám společně podaří udělat z této školy instituci, 
na kterou budou žáci, rodiče, občané i zřizovatel 
hrdí a pyšní. Máme na to takových deset let.
PM
Provoz se tedy zásadně změní.
VŠ
Provozně ekonomické se určitě mění. Velká a bo-
lavá kauza byla, sportovní kluby pod školním 
klubem. Míchaly se tu dvě věci dohromady. My 
se snažíme školní klub oddělit jako čistě školní 
organizaci. Dlouhou dobu to fungovalo tak, že 
vedoucí sportovních klubů byli zaměstnaní ve 
školním klubu a  vedli sportovní oddíly. V  těch 
byly samozřejmě naši žáci, ale byly tam i  jiné 
děti z jiných měst v okrese, ať už školou povinné 
nebo nepovinné. Některé z těch dětí už byly třeba 
středoškoláky, a to my jsme chtěli změnit. tak aby 
to byl jenom školní klub pro naše děti s nějakým 
příspěvkem jako v družině, ale s péčí od sedmi 
hodin do 7:45 a potom od 11:30 do čtyř hodin 
odpoledne. V té době můžou navštěvovat různé 
školní kroužky.
Můžou tady trávit ten svůj čas, je tam vychovatel 
školního klubu, který se o ně stará. Je tam spor-
tovní vybavení, vytváří nějaké výrobky. Třeba teď 
na vánoční jarmark. Připravují se další kroužky 
jako třeba včelařský kroužek, likvidace bioodpa-
du. Chceme aby se zkusili zajímat o věci  a aktivity, 
které mají smysl. Ono je to sice to zájmové vzdě-
lávání, ze zájmu, ale ten vzdělávací rozměr tam 

pořád je. 
Zatím se ještě malinko trápíme, ne každý po-
chopil, že ho platit nemůžeme. A pokud si něco ve 
škole chce organizovat, že musí škole zaplatit. A to 
se předtím nedělo. Je to trošičku náročnější, ale 
věříme, že se umíme domluvit ve prospěch našich 
bělských dětí. Příspěvek, který vybíráme za pro-
nájmy jdou především nas úhradu úklid a ener-
gií. Tak se to tady nedělalo. Všechno se zaplatilo 
a škola z toho nic neměla.
LB
Pronájmy se budou řešit v  rámci doplňkové 
činnosti. Škola ty prostředky potřebuje, je tady 
hodně co dělat. 
PM
budova není z  nejmladších, postavena byla 
v roce 1976…, ale jistě se něco na škole od té 
doby udělalo. 
VŠ
Střecha je opravená, fasáda původní. Vzadu se 
udělal malý atletický ovál, sportovní multifunkční 
hřiště. Nová okna se udělala, to musím říct, že 
tenkrát za mých mladých let byla dřevěná. Ale 
jinak je to všechno původní. Podlahy i podlahové 
krytiny. Všechna čest, že to vydrželo 50 let. 
LB
Kabinety, chodby. Postupně budeme muset sáh-
nout do všeho. 
VŠ
Učebny, morálně zastarávají počítače, doba jde 
dopředu. My jsme teď měli takový záměr vy-
budovat nové šatny, zbavit se těch klecí a udělat 
šatny, kdy každý má tu svoji skříňku, kam si od-
loží své osobní věci. Třeba i telefon, který se tady 
úplně nepoužívá, aby děti nebyly rozptylovány od 
výuky. Ale to jsou velké investice v řádu jednotek 
milionů. Teď se snažíme nějakým způsobem ty 
šatny využít k  edukačním místnostem. V  první 
místnosti chceme zřídit čtenářskou dílnu. Vyřízli 
jsme střed, osadíme to pár závěsy, nábytkem, ko-
bercem, sezením. Takže se snažíme přestavět šatní 
klece na nějaké smysluplné místo, kde děti budou 
v  rámci klubu, v  rámci mimoškolních aktivit, 
v rámci svých hodin trávit nějaký čas.
LB 
Hodně podstatné je, že jsme školu zabezpečili ka-
merovým systémem. Zvlášť po té loňské události 
na Karlově Univerzitě. Je to trochu noční můra 
každé školy. 
VŠ
Toho jsme si byli vědomi, když jsme viděli, jak 
tady proudí lidi tam a zpět, jak je ten prostor ne-
chráněný. Z  toho důvodu, jelikož máme dobré 
zkušenosti s recepcí, tak první věc byla zabezpečit 
školu, aby děti byly v bezpečí. To znamená nejen 
zabezpečení hlavního vchodu, ale i celé školy, to 
znamená nejen kamerovým systémem, ale i něja-
kým zabezpečovacím elektronickým zařízením. 
Musíme vytvořit úplně nový klíčový systém. 
PM
to jsou takové ty provozní věci. a  co vzdě-
lávání? jste personálně dostatečně zajištěni? 
Máte dost učitelů? 
VŠ
Pedagogy máme. V tom problém není. My jsme 
byli na učitele docela rychlí. Jak řekla jedna paní 
učitelka, zařadili jsme rychlost z nuly na sto ne-
existujícím autem. Jasné, že nevyjde všechno, teď 
jsme chtěli tripartity… 
PM
Pardon. tripartity? co to je? 
VŠ

Přijdete se svou dcerou k paní učitelce, necháte ji 
mluvit a ona bude mluvit o škole, o tom, jak jí to 
jde. Paní učitelka ji možná poupraví, doplní, vy 
se možná doptáte, ale bude to o ní. Čtvrthodinka. 
A pokud uvidíte, že chcete vědět víc, tak se ob-
jednáte na další termín. Nicméně je to hezké 
setkání i  v  takové předvánoční atmosféře mezi 
rodinou a školou, což se nám osvědčilo a chce-
me to zavést i  sem. Samozřejmě zatím s  těžším 
pochopením ze strany některých kantorů. Někdy 
se mi zdá, že plavu proti proudu. Ale nestěžuji 
si, takhle jsme si to vybrali. Musíme se do toho 
všichni dát. Tohle nechceme, s tou bělskou ško-
lou nemáme zas tolik času. Deset let je opravdu 
velice krátká doba. Rádi bychom získali i nějaké 
„IROPácké” projekty (IROP - Integrovaný regi-
onální operační program pozn. red.). Naším 
velkým snem je zastřešení atria a otevření jídel-
ny do vzniklého prostoru. Takové rozprostření. 
Palmy, nějaká zeleň, malá učebna, kde se děti 
volně pohybují, což tady také nebylo zvykem, že 
by se děti pohybovaly o přestávkách samovolně, 
svébytně s  vlastní odpovědností za chování. 
Tohle musíme měnit. Věřím, že i pro kantory je 
to velice složité. Ale věřím, že po kvasu přijde 
uklidnění a pochopení. Jinak vizi školy budeme 
teprve tvořit. Já ji samozřejmě už nějak mám, 
ale nemohu ji nikomu nutit. Jsme přihlášeni do 
velkého programu Nadačního fondu Škoda. Za-
tím se to týkalo jen vedení, ale teď by měla při-
jít na řadu „sborovna”. Vím, že pro naše kantory 
jsou ty změny hodně rychlé a možná i ohrožující. 
Cítíme, že jsou hodně nervózní, ale věřím, že to 
společně dáme. Teď plánujeme vánoční posezení, 
kde je chci uklidnit a poděkovat za všechno, že 
opravdu zvládají i  toto náročné tempo. A  mu-
sím říct, že z mého pohledu to zvládají se vší pa-
rádou. Je to o týmu. Ti, co budou chtít akceptovat 
naše snažení, zůstanou, někdo třeba odejde sám, 
někdo bude muset odejít, protože se z něj stane 
travič studní. Takže pokud se ptáte na mou vizi…
LB
Ještě jedna důležitá věc. Erasmus.
VŠ
No vidíte. Jak říká Lenka Bittnerová, občas je po-
třeba někam vyjet a vidět, jak to funguje i jinde. 
Jak to vypadá ve světě, ať je to Slovinsko, Španěl-
sko, Itálie. Plánujeme Erasmus, rádi bychom děti 
vyvezli nejenom na výměnné pobyty, ale umožni-
li i kantorům, aby viděli, jak se učí venku. Říká se 
tomu stínování - Shadowing. Mohou si osvojit 
nové metody a navázat nová přátelství. Samotná 
cesta je pro děti velice důležitá. Naučí se sbalit, 
plnit harmonogram té dané akce, překročit hrani-
ce, pohybovat se v zahraničí, nějak se chovat. Pro 
mě je to hrozně důležitý moment, takže určitě po-
jedeme, teď budeme zpracovávat projektovou žá-
dost, máme dobrého projektového manažera, kte-
rý nám to už umožnil na té bývalé škole a víme, že 
to jde. Ale potřebujeme do procesu přípravy vtáh-
nout kantory, aby začali uvažovat, co pro školu, 
pro obec. To je stejné i u té vize. Musíme se spojit 
s rodiči a zřizovatelem a připravit společnou vizi 
pro budoucnost. To je úkol na příští školní rok. 
Letošek jsem nazval jako Vzájemné poznávání. 
Kdo nic nedělá, nic nezkazí. Plno škol tady na tom 
režimu jede. Ale my prostě ne.
PM
děkuji za rozhovor. a už teď můžu slíbit, že se 
ve škole zase stavíme. zlomte vaz.

Ptal se Petr Matoušek

Úvod zimní přípravy si fot-
balové přípravky zpestřily 
účastí na halových turnajích 
v  Kosmonosech. V  sobotu 
7. prosince se nejprve na 
třech hřištích střídali hráči 

a  hráčky kategorie U7. Pro bělské zástupce 
se jednalo o  vůbec první soutěžní podnik 
a rozhodně se při něm neztratili, složení běl-

ského týmu bylo:  Adélka Čadilová, Damián 
Nedbal, Jan Zimmermann, Štěpán Kálecký, 
Laura Dvořáková.
 V  neděli 8.prosince pak sehrála svůj turnaj 
kategorie U9. Bělá vyhrála bez ztráty bodu 
svou skupiny, v  semifinále však nestačila na 
Sporting MB  a v boji o 3.místo podlehla na 
penalty  Bousovu. Turnaj nakonec ovládla 
Lokomotiva Česká Lípa. 

Solidní výkon Bělé tak stačil na 4.místo,  
sestava Bělé: Vodháněl – Hrdina, Sucharda, 
Komárek, J.Zimmermann, A.Hrdlička, Kulc-
zycki, Blažek, Volek, Drašnar. 
Trenéři týmů U7 a U9: Petr Vodháněl a Aleš 
Hrdlička
 

Martin Kulczycki 
SK Bělá p.B

rozhoVor s noVým ředitelem základní školy Bělá pod Bezdězem mgr. VáclaVem špetlíkem

Základní škola

FotBaloVé přípraVky na turnajích V kosmonosech
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Taneční škola Bela Dance Vás srdečně zve na

PLES
konaný dne 

22. února 2025 od 19 hodin 
v Kulturním domě obce Čistá.

Přijďte se pobavit, zatančit si a užít si krásný večer s hudbou 
a dobrou náladou. Součástí programu bude také taneční SHOW, 

tombola a mnoho dalšího…

K tanci a poslechu hraje DJ Josef Kodrik.
Vstupné: 350,-

A ještě něco k tomu! ☺
Chcete-li se naučit nebo zopakovat taneční kroky 

nejen pro náš ples, přihlaste se na
taneční WORKSHOP

konaný dne 18. ledna od 13:30 hodin 
v tělocvičně I. stupně ZŠ Bělé pod Bezdězem, Tyršova 20.

Cena 2,5 hodinového workshopu je 350,-. 
Při koupi obou vstupenek je workshop zlevněn na 200,-. 

Těšíme se na Vás!     ☺ Katka a Radek Ježkovi

Pro zakoupení vstupenek volejte na tel. číslo 
725 004 490 nebo pište na email tanecbela@seznam.cz 

V. Večer společenských tanců
Signály, podle kterých rozpoznáte 
podvodnou SMS zprávu či email:

■ Očekáváte obdobnou zprávu?

■ Je od Vás vyžadována rychlá reakce?

■ Obsahuje text gramatické nebo pravopisné chyby?

■ Byli jste požádáni, abyste na stránkách zadali své  
 osobní či bankovní údaje?

■ Vyvolává ve Vás zpráva emoce, jako například strach,  
 zvědavost nebo radost?

■ Obsahuje webová adresa ve zprávě podtržítka, 
 pomlčky nebo zaměněné či zpřeházené znaky?

Na tyto zprávy nereagujte a odkazy 
tohoto typu nerozklikávejte.

Na co si dát pozor při 
podvodných telefonátech:
■ Je číslo, které Vám volá, neznámé?

■ Vytváří ve Vás volající pocit naléhavosti  
 nebo vyžaduje rychlou reakci?

■ Vzbuzuje ve Vás telefonát silné emoce,  
 jako například strach, zvědavost nebo  
 radost?

■ Žádá Vás volající o něco neobvyklého  
 nebo podezřelého?

Pokud máte jakékoli pochybnosti 
nebo se cítíte nepříjemně, jedno-
duše zavěste. 
Je lepší být opatrný, než riskovat.

Buďte vždy bdělí a vyhodnocujte kriticky, zda se nejedná o podvod.

Podvodné SMS a emaily obsahují odkazy na falešné webové stránky. 
I falešné stránky mohou vypadat identicky jako oficiální stránky.

Ahoj dědo, mám nové 
číslo, potřeboval bych...

Dobrý den, tady 
Policie České republiky, 

musíte urychleně... 

Dobrý den, tady Vaše  
banka, jaké jsou Vaše.... 

MPSV varuje před 
podvodnými SMS, 
emaily a telefonáty

Sport a spolková činnost

Jak už bývá zvykem, před Vánoci strávila děvčata 
společně dost času. Čekaly je dvoje závody a jedno 
soustředění. Poslední listopadovou sobotu se 20 
děvčat zúčastnilo soutěže „Špindlerovští muške-
týři“ ve Vrchlabí. Závodilo se ve čtyřboji (přeskok, 
hrazda, kladina/lavička a  prostná). Děvčatům se 
dařilo velice dobře, Eliška Kulczycká si vybojova-
la 1. místo (dívky II mistr), Emička Vaňoučková 
se umístila na 2. místě (dívky I), Dominika Ši-
mečková skončila na 2. místě (dívky IV mistr) 
a Andrea Volfová na 3. místě (dívky III mistr). 
Další víkend jsme podnikly v počtu 20 děvčat a tři 
trenérky cestu vlakem do nám známých Dobři-
chovic, kde jsme si opět užily super soustředění 
v gymnastickém centru JojoGym. 
Dne 14. 12. si 12 děvčat jelo zazávodit do Týnce 
nad Sázavou na „Mikulášské závody“. Zde se zá-
vodilo v  trojboji (prostná, lavička/kladina, šplh). 
Z  bělských děvčat se nejvíce dařilo Kateřině 
Šnokhousové, která se umístila na 1. místě v ka-
tegorii vyspělé mladší žákyně, a Terezce Stavačové, 
která vybojovala stříbrnou medaili v  kategorii 

mladší žákyně II.
Pro rodiče předvedla děvčata pohybové skladby 
a ukázky závodních sestav na tradičním Vánočním 
cvičení 18. 12. Po zasloužilé vánoční pauze se už 
těšíme na další závody – v lednu v Dobříši na sou-
těži dvojic, v březnu pak na Benátecké gymnastiá-
dě a Bělském jarním čtyřboji.
V roce 2025 přejeme všem hodně zdraví a úspěchů.

Andrea Kulczycká 
KG Bělá pod Bezdězem

předVánoční čas gymnastek
Mikulášský turnaj přípravky 

V  sobotu 7. prosince jsme pořá-
dali Mikulášský turnaj přípravky, 
kterého se zúčastnilo celkem 

15 družstev. Zápasy v  této kategorii se hra-
jí  na zmenšeném hřišti bez počítání skóre. 
Během celého turnaje byla na  dětech  vidět 
velká radost ze hry a z pohybu, parádně jsme 
si to všichni užili. Závěrečného vyhlášení se 

zúčastnili i  čert, anděl a Mikuláš, kteří stov-
ce dětských účastníků přinesli ovoce a sladké 
odměny.

PROGRAM VE SPORTOVNÍ HALE
26.1. - turnaj starších žáků 8.30
1. 2. - 71. ročník turnaje mužů O pohár Má-
chova kraje 9.00

Stanislav Švec

sk Bělá - házená 


